
expressy.pl

WYWIAD  
Z WÓJTEM
Od 26 lat jest włodarzem 
Gminy Przodkowo, choć 
na początku miewał chwile 
zwątpienia.

KONIEC 
KADENCJI
Wraz z końcem kadencji 
poprosiliśmy obecnych 
włodarzy o podsumowanie 
dotychczasowych działań.

WYGRANA ZE 
STOLEMEM
Drużyna z Kartuz 
podejmowała walczący  
o utrzymanie w lidze 
Stolem Gniewino.
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KWW rozpoczął kampanie wyborczą do samorządów
POWIAT | Na konwencji wyborczej zaprezentowano kandydatów do Rady Powiatu Kartuskiego oraz kandydatów na radnych i wójtów z gmin 
Sulęczyno, Sierakowice oraz Przodkowo.

KWW Samorządne Kaszuby - Naszé 
Sprawë działa od początku powstania po-
wiatów tj. od 1998 roku. Zawsze z sukcesa-
mi wystawia swoich kandydatów do Rady 
Powiatu Kartuskiego, a także w poszcze-
gólnych gminach. W sumie o mandaty 
radnych do Rady Powiatu Kartuskiego 
z czterech okręgów, a także kandydatów na 
radnych i wójtów z gmin Sulęczyno, Siera-
kowice oraz Przodkowo, będzie ubiegać 
się w sumie 97 osób.

Mieczysław Woźniak, obecny przewod-
niczący Rady Powiatu Kartuskiego, przed-
stawił hasło wyborcze komitetu - to „Sku-
tecznie w naszych sprawach - bezpiecznie 
w naszych domach”. 

- Z nikim się nie kłócimy, wykorzystujemy 
doświadczenia każdego. Usiłujemy jak 
najmniej mówić i jak najwięcej działać – 

powiedział Mieczysław Woźniak.
Kandydaci do Rady Powiatu przedstawi-

li pokrótce program wyborczy komitetu. 
Mówili o tym, jak ważna jest budowa 
nowej infrastruktury sportowej, drogowej, 
społecznej i medycznej. Nie zapomniano 
o tym, jak ważne jest wspieranie i rozwój 
pieczy zastępczej. Zapewniono, iż będzie 
kontynuacja bardzo dobrej współpracy 
z samorządami Powiatu Kartuskiego przy 
realizacji poszczególnych inwestycji.

Zaprezentowali się również z swoimi 
kandydatami na radnych: Rafał Maku-
rat - kandydat na wójta gm. Sierakowice, 
Kazimierz Gliniecki - kandydat na wójta 
gm. Sulęczyno oraz Andrzej Wyrzykow-
ski - wójt gminy Przodkowo, ponownie 
kandydujący na to stanowisko.

Źródło: PF

W Urzędzie Miejskim w Kartuzach odbyło się 
spotkanie, podczas którego Burmistrz Kartuz Mie-
czysław Grzegorz Gołuński gościł Marszałka Woje-
wództwa Pomorskiego Mieczysława Struka, Staro-
stę Kartuskiego Bogdana Łapę i Przewodniczącego 
Rady Powiatu Mieczysława Woźniaka oraz Zarządu 
Dróg Wojewódzkich w osobie Zastępcy Dyrekto-
ra - panią Anną Mątewską. Na wstępie, Burmistrz 
Gołuński przywitał zebranych gości, wśród których 
byli również między innymi: Radna Sejmiku Wo-
jewództwa Pomorskiego Danuta Rek, Starosta Ko-
ścierski pani Alicja Żurawska oraz burmistrzowie 
i wójtowie gmin Powiatu Kartuskiego.

Zaraz po krótkim wstępie głos zabrał Marszałek 
Województwa Mieczysław Struk, który oficjalnie 
potwierdził, że został ogłoszony przetarg na realiza-
cję budowy II etapu obwodnicy Kartuz.

Po kilku latach pracy, uzgodnień i projektowa-
nia (w tym dwóch latach uzgodnień z lasami pań-
stwowymi) udało się zakończyć prace projektowe 
i uzgodnieniowe, ale co najważniejsze - udało się 
ogłosić przetarg na realizację budowy II etapu ob-
wodnicy Kartuz. To jedna z najbardziej oczekiwa-
nych w ostatnich latach wiadomości. Wizualizacja 
projektu dostępna jest na stronie urzędu.

Źródło: UM Kartuzy
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II etap obwodnicy Kartuz
KARTUZ Y | Marszałek Województwa Pomorskiego w kartuskim urzędzie ogłosił oficjalnie 
przetarg na realizację projektu.
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Powiat Kartuski realizuje obiekty mostowe
POWIAT | Nowe obiekty na powiatowych drogach sprzyjają nie tylko bezpieczeństwu ich użytkowników, ale też poprawiają jakość uprawia-
nej rekreacji na świeżym powietrzu.

W roku 2024 zakończyła się budowa 
kładki w Sławkach, która było długo 
oczekiwana przez rowerzystów i pie-
szych. Prace wykonała firma HYDRO 
- MAG Sp. z o.o. z siedzibą w Garczu. 
Wartość zadania stanowiła kwotę 941 
141 zł. Połowę tej wartości Powiat Kar-
tuski pozyskał z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg.

Nowy wiadukt w Niestępowie, jak 
i kładka w Sławkach znacząco wpłynęły 
na poprawę bezpieczeństwa Mieszkań-
ców Powiatu Kartuskiego w tym pieszych 
i kierujących pojazdami.

W roku 2022 Władze Powiatu Kartu-
skiego dokonały uroczystego otwarcia 
nowego wiaduktu w Niestępowie. Reali-
zacja budowy tak długo oczekiwanego 
wiaduktu trwała zaledwie 5 miesięcy 
i była możliwa jedynie przy wsparciu 
środków zewnętrznych. Zarząd Powiatu 
Kartuskiego otrzymał na to zadanie dofi-
nansowanie z Ministerstwa Infrastruktu-
ry. Wspólna Komisja Rządu i Samorządu 
działającą w Ministerstwie Infrastruktu-
ry z rezerwy subwencji ogólnej przyznała 
Powiatowi Kartuskiemu dofinansowanie 
na zadanie: - Rozbiórka istniejącego 

i budowa nowego wiaduktu nad torami 
PKP w ciągu DP nr 1930G Lniska-Nie-
stępowo-(Gdańsk) w m. Niestępowo, 
kwotę – 2 395 553 zł. 

Koszt budowy nowego wiaduktu to 
kwota – 4,8 mln zł. Nowy obiekt o dłu-
gości 24 mb posiada odpowiednie para-
metry drogowe: jezdnia o 2 pasach ruchu 
o szerokości – 7 m, po jednej stronie 
chodnik o szerokości – 1,5 m, po drugiej 
stronie ciąg pieszo-rowerowy o szerokości 
- 2 m. Wykonawcą budowy tego wiaduktu 
była Firma MTM S. A. z Gdyni. Nowy 
wiadukt znacząco poprawi bezpieczeń-
stwo Mieszkańców Powiatu Kartuskiego 
w tym pieszych i kierujących pojazdami.

Źródło: PF
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Konkurs ma na celu popularyzację przepisów 
i kształtowanie umiejętności w zakresie ochrony 
i ratownictwa ludności.

W turnieju wzięło udział 39 uczestników ze szkół 
podstawowych i ponadpodstawowych z terenu gmi-
ny Przodkowo, którzy odpowiadali na 30 pytań te-
stowych.

Uczestnicy zmierzyli się z pytaniami min. na te-
mat funkcjonowania straży pożarnej, sprzętu stra-
żackiego i bezpieczeństwa. Po ocenie testów poziom 
okazał się wyrównany i przeprowadzono ustną do-
grywkę. Ostatecznie jury w składzie: kpt. Adrian 
Kopczyński, dh. Andrzej Deyk, dh. Jan Krauze wy-
łoniło zwycięzców w trzech grupach wiekowych:

I grupa wiekowa (szkoła podstawowa kl. I – IV)
1 miejsce Zofia Drążkowska SP Przodkowo
2 miejsce Cezary Węsierski SP Przodkowo
3 miejsce Marek Godlewski SP Czeczewo

II grupa wiekowa (szkoła podstawowa kl. V – VIII)
1 miejsce Antoni Walkusz SP Pomieczyno
2 miejsce Filip Toporek SP Czeczewo
3 miejsce Oskar Haza SP Pomieczyno
III kategoria wiekowa (szkoła ponadpodstawowa)
1 miejsce Karol Merchel OSP Pomieczyno
2 miejsce Szymon Syldatk PZS Przodkowo
3 miejsce Sebastian Drawc OSP Pomieczyno
Wszyscy uczestnicy konkursu otrzymali słodki 

poczęstunek, a zwycięzcy atrakcyjne nagrody, które 
wręczył Wójt Gminy Przodkowo Andrzej Wyrzy-
kowski oraz członkowie jury.

Uczniowie którzy zdobyli najlepsze miejsca 
w trzech kategoriach wiekowych przeszli do kolej-
nego etapu i będą reprezentować Gminę Przodkowo 
w eliminacjach powiatowych w Stężycy.

Źródło: UG Przodkowo
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Turniej Wiedzy Pożarniczej
GMINA PRZODOWO | W Szkole Podstawowej w Przodkowie odbył się Gminny Etap Turnieju Wiedzy 
Pożarniczej „Młodzież zapobiega pożarom”, organizowanego przez Wójta Gminny Przodkowo, Komen-
dę Powiatową Państwowej Straży Pożarnej w Kartuzach oraz Ochotniczą Straż Pożarną w Przodkowie.

Kładka w Sławkach

Nowy wiadukt w Niestępowie

Stary wiadukt

Wykonawcą robót jest wyłoniona w postępowaniu 
przetargowym firm HGO DEVELOPERS Sp. z o.o. 
z Chojnic. Wartość umowy wynosi 200 798,00 zł brutto. 
Inwestycja ma zostać zrealizowana w ciągu 6 miesięcy.
Przedmiotem zamówienia są roboty budowlane zwią-
zane z remontem elewacji budynku oraz ociepleniem 
stropu nad parterem wraz z robotami towarzyszącymi 
remontowi budynku dawnej szkoły.
Budynek jest wykorzystywany na cele społeczne, 
w tym świetlicowe i spotkania z mieszkańcami. Remont 
elewacji przyczyni się do przywrócenia walorów 
estetycznych budynku. Natomiast ocieplenie stropu 

nad poddaszem zmniejszy utratę ciepła i zwiększy 
efektywność energetyczną budynku.
Gmina dba o przywrócenie blasku temu zabytkowi już 
od kilku lat. W 2021 roku dzięki dofinansowaniu z Rzą-
dowego Funduszu Inwestycji Lokalnych realizowano 
modernizację budynku wraz z adaptacją pomieszczeń 
na świetlice.
Budynek znajduje się w Gminnej Ewidencji Zabytków 
i pochodzi z początku XX wieku (1910 r.).
Zadanie dofinansowane z Rządowego Funduszu 
Odbudowy Zabytków.

Źródło: UG Somonino

REMONT ŚWIETLICY W STARKOWEJ HUCIE
GMINA SOMONINO | Włodarze gminy podpisali umowę z wykonawcą zadania  
pn. „Remont budynku dawnej szkoły w Starkowej Hucie”.

fot. UG Somonino
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Turniej Wiedzy „Młodzież zapobiega pożarom”
GMINA SIERAKOWICE | W budynku OSP w Sierakowicach odbyły się eliminacje gminne do Ogólnopolskiego Turnieju Wiedzy Pożarniczej „Młodzież zapobiega pożarom”.

Turniej ma na celu popularyzowanie przepisów 
i kształtowanie umiejętności w zakresie ochrony 
ludności, ekologii, ratownictwa i ochrony przeciw-
pożarowej. W szczególności służy popularyzowa-
niu wśród dzieci i młodzieży wiedzy ze znajomości 
przepisów przeciwpożarowych, zasad postępowa-
nia na wypadek pożaru, praktycznych umiejętności 
posługiwania się podręcznym sprzętem gaśniczym, 
wiedzy na temat techniki pożarniczej, organizacji 
ochrony przeciwpożarowej, szeroko rozumianego 
ratownictwa oraz wiedzy z zakresu bezpieczeństwa 
powszechnego, a także historii i tradycji ruchu 
strażackiego. Jest też jedną z podstawowych form 
działalności prewencyjnej Związku Ochotniczych 
Straży Pożarnych RP i komend PSP.

Wójt Gminy Sierakowice – Tadeusz Kobiela po-
witał uczestników konkursu mówiąc:

- Cieszę się, że jest Was tylu i na samym początku 

chciałbym powiedzieć, że nie ważne jest miejsce, 
które osiągniecie, a wiedza którą nabyliście poprzez 
waszych nauczycieli. Wiedzę tę będziecie mogli 
wykorzystać również gdy już będziecie ludźmi do-
rosłymi. Jest to wiedza bardzo użyteczna i niech zo-
stanie w waszej pamięci. Teraz wypada pokazać ile 
się nauczyliście, a najlepsi z Was będą brali udział 
w etapie powiatowym, może i wojewódzkim.

Uczestnicy konkursu zostali podzieleni na trzy 
grupy wiekowe. Najpierw zmierzyli się z testem 
pisemnym, a potem najlepsi przeszli do kolejnego 
etapu, w którym odpowiadali na pytania komisji.

Nad prawidłowym przebiegiem konkursu czu-
wała komisja, w składzie której zasiedli przedsta-
wiciele Państwowej Straży Pożarnej w Kartuzach 
oraz Zarządu Gminnego OSP. Adam Wróblewski 
– inspektor ds. ochrony przeciwpożarowej zadbał 
o sprawną organizację całości przedsięwzięcia.

Wyniki eliminacji gminnych są następujące:

Grupa wiekowa: szkoły podstawowe klasy I-IV:
1. miejsce: Mikołaj Wenta – SP w Załakowie
2. miejsce: Gracjan Nastały – SP w Lisich Jamach
3. miejsce: Weronika Labuda – SP w Jelonku

Grupa wiekowa: szkoły podstawowe klasy V-VIII:
1. miejsce: Adrian Cyman – SP w Gowidlinie
2. miejsce: Kacper Walkusz – SP w Lisich Ja-

mach
3. miejsce: Dawid Cyman – SP nr 2 w Sierako-

wicach

Grupa wiekowa - szkoły ponadpodstawowe:
1. miejsce: Konrad Szulc – BS w Sierakowicach
2. miejsce: Jan Andryskowski – BS w Sierakowicach
3. miejsce: Alicja Myszk – PZS w Sierakowicach

Uczestnicy konkursu otrzymali wartościowe 
nagrody rzeczowe, które wręczył bryg. Paweł Gil, 
komendant powiatowy PSP w Kartuzach.

Mikołaj Wenta, Adrian Cyman, Kacper Wal-
kusz, Dawid Cyman, Konrad Szulc, Jan Andry-
skowski, Alicja Myszk będą reprezentować gminę 
w eliminacjach powiatowych.

Turnieje Wiedzy Pożarniczej wyposażają mło-
dzież w teoretyczną wiedzę i praktyczne umie-
jętności z zakresu ochrony przeciwpożarowej 
i ratownictwa, a także przyczynią się do popula-
ryzacji wśród społeczeństwa zagadnień ochrony 
przeciwpożarowej. Ponadto młodzież ma możli-
wość poznania historii, kultury i tradycji danego 
regionu, bierze udział w zajęciach edukacyjnych 
na temat bezpieczeństwa, ratowania życia, ekolo-
gii, ochrony środowiska i zmian klimatycznych.

Źródło: UG Sierakowice
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Możliwość wpływania na zmiany stała się pasją
GMINA PRZODKOWO | Od 26 lat jest włodarzem gminy, choć zwłaszcza na początku pojawiały się chwile zwątpienia. Wójt gminy Przodko-
wo, Andrzej Wyrzykowski, podsumowuje działania oraz wskazuje najważniejsze inwestycje, które zostały przeprowadzone.

Od 26 lat jest Pan włodarzem gminy 
Przodkowo. Czy na początku urzędo-
wania spodziewał się Pan, że tyle czasu 
będzie sprawować tę funkcję?

Wtedy miałem 37 lat i byłem dyrektorem 
szkoły ponadpodstawowej w Przodkowie. 
Wówczas do głowy mi nie przychodziła 
taka perspektywa w tej pracy. Mój ów-
czesny start na radnego do Rady Gminy 
Przodkowo był wynikiem usilnych i dłu-
gotrwałych namów ze strony dużej grupy 
mieszkańców gminy. Decyzja o kandy-
dowaniu na wójta w przypadku wybrania 
na radnego, została podjęta „na gorąco” 
(wówczas Wójta wybierała rada z grona 
radnych lub z poza). Były chwile zastano-
wienia, czy tego chcę. Jednak możliwość 
wpływania na zmiany, sięganie po nowe 
cele i wyzwania, współpraca z ludźmi, 
szybko stały się pasją. Jak to się mówi po-
tocznie, po prostu „wsiąkłem”. 

Przez tyle lat doprowadził Pan do wielu 
zmian w gminie. Proszę wskazać najważ-
niejsze inwestycje, które były krokiem 
milowym w rozwoju gminy Przodkowo.

Pierwszym wyzwaniem, z którym się 
mierzyłem przy rozwijaniu gminy, było 
sporządzenie studium rozwoju Gminy 
i plany zagospodarowania, bo ich nie było. 
To była podstawa do wyzwolenia inicjatyw 
i energii ludzkiej. Kolejne to infrastruk-
tura, czyli wodociągi z ujęciami wody, 
budowa oczyszczalni ścieków, kanalizacja 
(której poza częścią samego Przodkowa 
nie było), drogi z nawierzchni lepszej 
jakości niż szutrowa, budowa remiz OSP 
i nowoczesne ich wyposażenie. Do tego 
dochodziło doprowadzenie Internetu na 
teren gminy oraz późniejszy rozwój sieci 
światłowodowej, czy doprowadzenie do 

powstania sieci gazowej. To była podstawa 
do rozwoju wówczas typowo rolniczej 
gminy z małą liczbą działalności gospo-
darczych i rzemiosła. Dało to możliwości 
działania, wykorzystania energii miesz-
kańców i tych, którzy chcieli w tej gminie 
zainwestować, zamieszkać i wykorzystać 
jej korzystne położenie. Kolejne działa-
nia były konsekwencją tych pierwszych, 
czyli budowa nowych budynków szkół, 
budowa sali widowiskowo – sportowej 
w Przodkowie i sal gimnastycznych w in-
nych szkołach, objęcie wszystkich dzieci 
dowozem do szkół, integracja mieszkań-
ców, szacunek do tradycji i jej kultywo-
wania. Mieliśmy do czynienia z szybkim 
rozwojem infrastruktury, szczególnie przy 
wykorzystywaniu pozyskiwania zewnętrz-
nych źródeł ich finansowania i to nawet do 
90 % ich kosztów. To były koła zamachowe 
dla rozwoju gminy.

Jak na przestrzeni lat zmieniały się 
cele, które stawiał Pan sobie na poszcze-
gólne kadencje?

Główny cel był i jest niezmienny, czyli 
pilnowanie, aby rozwój i zainteresowanie 
było  równomierne w całej gminie. Zależy 
mi na tym, żeby wszyscy mieszkańcy czuli 
się dobrze i równo traktowani. Wyszliśmy 
z założenia, że jesteśmy po to, aby służyć, 
rozmawiać i starannie, w zgodzie spełniać 
nasze, czyli mieszkańców oczekiwania, po-
trzeby i marzenia. Wykorzystywać wiedzę, 
energię i doświadczenie nas wszystkich 
do ciągłego rozwoju oraz korzystania ze 
wszystkich pojawiających się możliwości 
i środków do zmieniania tej gminy. Osią 
tego wszystkiego jest infrastruktura (dro-
gi, wodociągi i kanalizacja, sieci gazowe, 
światłowodowe), ale spoiwem są ludzie, 

czyli mieszkańcy i Ci, którzy tu pracują. 
Chodzi o to, żeby poczuli się podmiotami 
realizującymi marzenia w tej gminie. Naj-
ważniejszą sprawą było i jest sprawienie, 
żeby chcieli ze sobą przebywać, wspólnie 
spędzać czas i się wzajemnie poznawać. 
To wszystko osiągaliśmy przez działania 
na polu społecznym, kulturalnym, spor-
towym jak chociażby: turnieje sołectw, 
rajdy rowerowo – konne, dożynki, pikniki 
rodzinne, biesiada dla seniorów gminy, 
kluby seniora, zespoły folklorystyczne, 
orkiestra dęta, sport i zabawa (budowa 
boisk w sołectwach, placów zabaw). In-
tencją jest to, żeby mieszkańcy poczuli się 
sami ze sobą i z sąsiadami jako wspólnota 
nie tylko z nazwy administracyjnej. Te-
raz przed nami kolejne cele, czyli ścieżki 
pieszo – rowerowe, które połączą nas z in-
nymi gminami, rozbudowa bazy oświato-
wej i sportowej (kolejne boiska, place 
zabaw, dla jeżdżących na rolkach – tor 
i infrastruktura), kontynuowanie działania 
klubów seniora w gminie, większe włą-
czenie młodzieży w działania samorządu, 
przygotowanie naszych OSP do działań 
związanych z obroną cywilną w obliczu 
nowych zagrożeń związanych z możliwym 
konfliktem zbrojnym.

Co stanowiło dla Pana największe wy-
zwanie podczas tych 26 lat pracy na 
stanowisku wójta?

Myślę, że takim wspólnym mianowni-
kiem dla moich działań była chęć stworze-
nia Naszej Gminy jako dobrze rozwijającej 
się wspólnoty w oparciu na wzajemnych, 
życzliwych relacjach, chęci rozumienia 
się i poczucia „dumy” z faktu bycia jej 
mieszkańcem! Najważniejsze to otwartość 
na drugiego człowieka, rozmowa i chęć 
wzajemnego zrozumienia się oraz rozwią-
zywania problemów. To były fundamenty 
pod możliwości pozyskiwania środków 
finansowych na szybszą, niż by pozwalał 
budżet gminy, realizację wyzwań i ma-
rzeń mieszkańców. Wyzwaniem było też 
osiągnięcie synergii na linii: mieszkańcy 
– przedsiębiorcy- samorząd, a tradycja 
– kultura – sport i rekreacja - bezpieczeń-
stwo i racjonalny rozwój otoczenia!

Według Pana, co jest wizytówką gminy 
Przodkowo? 

Uważam, że wizytówką Naszej Gminy 
są jej mieszkańcy – zgodnie z takim na-
szym powiedzeniem: „Bo my jesteśmy 
Przodkowo!”. Jeśli chodzi o inwestycje, to 
stosunkowo dobra i rozwinięta sieć dróg 
(z jej zimowym utrzymaniem!), gaz, świa-
tłowody. Wszystkie te składowe trafnie 

pokazuje nasze logo: wielkie i życzliwe 
serce, w którym zawarte są też elementy 
tożsamości i tradycji.

Jakie obecnie są prowadzone inwesty-
cje w gminie? 

Obecnie trwa rozbudowa i modernizacja 
ujęć wody w gminie, sieci przepompowni 
kanalizacyjnych tak, aby umożliwić im 
nadążanie i bezawaryjne funkcjonowanie 
za zwiększającą się ilością mieszkańców 
(było ich 6 tys. a dzisiaj już ponad 11 
tys. mieszkańców). Trwają dalsze rozbu-
dowy dróg z projektów finansowanych 
ze środków krajowych i unijnych (w 6 
sołectwach). Zakończyła się budowa ko-
lejnej sali gimnastycznej z częścią szkolną 
w Wilanowie (SP). W ciągu najbliższych 
dni ogłaszamy przetargi na moderniza-

cję oczyszczalni ścieków i rozbudowę SP 
Przodkowo. Tylko te dwie inwestycje wią-
żą się z kosztem w wielkości około 20 mln 
zł. Rozpoczęła się i będzie realizowana 
do połowy 2026 roku kolejna rozbudowa 
sieci szybkiego Internetu we wszystkich 
15 sołectwach Naszej Gminy. Światłowody 
zostaną doprowadzone do ponad 2400 ad-
resów naszych mieszkańców. Nadmienię, 
że jesteśmy z tą inwestycją jedyną gminą 
w powiecie kartuskim. Rozpoczynamy 
modernizację kolejnych dróg w czterech 
sołectwach na kwotę blisko 9 mln zł. Roz-
poczyna się realizacja dwóch ciągów pie-
szo – rowerowych (Kczewo- Miszewo 
i Tokary - Miszewo), a przed nami kolejna 
perspektywa środków unijnych: tym ra-
zem z KPO.

Rozmawiał: Przemysław Schenk



Czwartek, 21 marzec 2024 7expressy.pl

Oba zadania realizowane są ze wspar-
ciem rządowym. W Chwaszczynie za-
kres prac obejmuje: odc. I ul. Słowac-
kiego – droga o nawierzchni z kostki 
betonowej o długości ok. 74 mb wraz 
z drogą dla pieszych i miejscami po-
stojowymi. Wykonawca dodatkowo 
wykona ok. 30 mb nawierzchni drogi 
z mieszanki. Odc. II ul. Słowackiego– 
droga o nawierzchni z kostki beto-
nowej o długości ok. 266 mb z drogą 
dla pieszych i miejscami postojowy-
mi. Odc. III ul. Żeromskiego – dro-
ga o nawierzchni z kostki betonowej 
o długości ok. 508 mb. Dochodzi też 
zagospodarowanie terenu wokół zbior-
nika –oświetlenie terenu oraz mała 
architektura. Koszt prac to ok 4,2 mln 
zł, z czego 50% pokryje rządowe dofi-
nansowanie.

Trzy zadania w Żukowie
Natomiast na zadanie w Żukowie 

składają się: odc. Ia ul. Batorego – od 
km 0+000 do km 0+310, droga o na-
wierzchni z kostki betonowej o długości 
ok. 315 mb i szer. 6,0 m wraz z drogą 
dla pieszych, drogą dla rowerów i miej-
scami postojowymi. Odc. IIa ul. Hewe-
liusza– droga o nawierzchni z kostki 
betonowej o długości ok. 374 mb i szer. 
5,0 m wraz z drogą dla pieszych, drogą 

dla rowerów i miejscami postojowymi. 
Trzeci to odc. IIb ul. Heweliusza – dro-
ga o nawierzchni z kostki betonowej 
o długości ok. 122 mb i szer. 4,5 m.   
Na końcu odcinka plac do zawracania 
o wymiarach 12,5m x 12,5.

Tutaj koszt zadania to ok. 5 mln zł. To 
zadanie również realizowane jest z rzą-
dowym wsparciem sięgającym 50%.

Gmina nie zwalnia tempa
To jeszcze nie wszystko, bo w naj-

bliższych tygodniach ogłoszony ma zo-
stać przetarg na największe tegoroczne 
zadanie drogowe w gminie Żukowo 
- budowę ul. Pszennej w Baninie. Tutaj 
również pozyskano dofinansowanie - 
ok. 7,4 mln zł. Dużo na drogach dzieje 
się również teraz. W Tuchomiu trwa 
remont ul. Spacerowej, którego koszt 
wykonania nawierzchni bitumicznej 
o długości 1274 mb wynosi ok 1,5 mln 
zł, z rządowym dofinansowaniem w wy-
sokości 882 500,00 zł. Z kolei w Borko-
wie wykonano nawierzchnię bitumicz-
ną o długości ok. 300 mb (koszt 470 
tys. zł). Na trasie Żukowo-Borkowo 
trwa budowa ciągu pieszo- rowerowego 
o długości ok. 750 m. Koszt prac wy-
nosi niemal 2,7 mln zł. Zadanie to jest 
dofinansowane ze środków Unii Euro-
pejskiej w ramach LGD Stowarzyszenie 

Turystyczne Kaszuby w działaniu po-
prawiającym atrakcyjność turystyczną 
regionu Kaszub kwotą 1,25 mln zł. 

Ścieżka pieszo-rowerowa powstaje 
również przy ul. Rolniczej w Baninie, 
natomiast przy ul. Jarzębinowej w Leź-
nie został położony chodnik. Na oba 
zadania Gmina Żukowo pozyskała łącz-
nie 1 528 000,00 zł rządowego wsparcia. 
Nowa ścieżka pieszo- rowerowa w Ba-
ninie będzie mieć długość niemal 1km. 
Z kolei chodnik przy ul. Jarzębinowej 
w Leźnie ma długość 284m.

Prace drogowe są przeprowadzane też 
przy drodze Przyjaźń – Skrzeszewo. Tu 
realizowany jest I etap budowy drogi 
dla pieszych - ok. 1km na odcinku od 
skrzyżowania z ul. Łąkową w Przyjaźni, 
w stronę Skrzeszewa.  Koszt I etapu to 
niemal 2 mln zł, z czego 1 002 500,00 zł 
pochodzi z dofinansowania z Rządowe-
go Funduszu Rozwoju Dróg. Co ważne, 
na II etap budowy tej drogi Gmina Żu-
kowo pozyskała już 2 mln zł.

Nie można również zapomnieć o bu-
dowanej obecnie zatoce autobusowej 
przy ul. Armii Krajowej w Pępowie 
wraz z wykonaniem fragmentu chodni-
ka oraz mającej powstać niedługo zato-
ce kiss&ride przy nowo wybudowanej 
szkole podstawowej w Baninie.

Kontynuacja wieloletnich działań
Liczne zadania drogowe to kontynu-

acja działań mających miejsce w mi-
nionych latach. Gmina Żukowo  mocno 
postawiła na komunikację. Moderniza-
cja dróg, budowa chodników – zmienia-
ło się miasto i sołectwa. Powstały węzły 
integracyjne – Żukowo i Rębiechowo, 
które przełożyły się przede wszystkim 
na kilometry nowych ścieżek rowero-
wych, a także miejsca postojowe dla sa-
mochodów. To ogromne zadania i zre-
alizowano je dzięki wsparciu unijnemu. 

Wszystko wskazuje na to, że również 
kolejne lata przyniosą liczne inwesty-
cje drogowe. Dokumentacje projekto-
we dla kolejnych zadań są już gotowe 
bądź są w trakcie realizacji.  Mowa 
tutaj m.in. o następujących inwesty-
cjach: budowa drogi gminnej Żuko-
wo – Przyjaźń (przez Otomino) wraz 
z wykonaniem połączenia drogowego 
z wybudowanym przystankiem kolejo-
wym w Otominie, budowa chodników 
w Chwaszczynie (ul. Mickiewicza i ul. 
Polna) i Sulminie (przy ul. Macierzy 
Szkolnej i ul. św. Floriana), budowa 
chodnika oraz rozbudowa ul. Źródla-
nej w Baninie, budowa drogi dla pie-
szych i rowerzystów na ulicy Pałacowej 
w Małkowie, budowa ulicy Rewerenda 
w Chwaszczynie, budowa ul. Sobiesła-
wa I w Chwaszczynie, budowa dróg 
dla pieszych i rowerzystów przy ul. Tu-
chomskiej i ul. Słonecznej w Baninie, 
budowa ul. Słonecznej w Rębiechowie 
do Czapel, budowa ul. Sychty i ul. Der-
dowskiego w Chwaszczynie

- W przyszłych latach nie zwolnimy 
tempa, a wręcz je przyspieszymy. Czeka 
nas szereg zadań drogowych i nie tylko. 
Już teraz jestem przekonany, że będą to 
bardzo dobre lata dla Gminy Żukowo – 
mówi Burmistrz Wojciech Kankowski.

Źródło: UG Żukowo
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Gmina Żukowo. Drogi przechodzą metamorfozę
GMINA ŻUKOWO | Przełom zimy i wiosny sprzyja inwestycjom drogowym. W obecnym miesiącu Burmistrz Gminy Żukowo Wojciech Kankowski 
podpisał umowy na budowę ul. Słowackiego i ul. Żeromskiego w Chwaszczynie oraz na budowę ul. Heweliusza i fragmentu ul. Batorego w Żukowie. 

Ul. Pszenną w Baninie czeka metamorfoza, wkrótce przetarg

Ul. Batorego w Żukowie. Wkrótce II etap zadania

Nowa nawierzchnia asfaltowa - Borkowo ul. Głęboka
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W Wielki Czwartek gospodynie dawniej sadziły kwia-
ty oraz młode drzewka. Barwiono również ugotowane 
jajka, przeznaczone na stół wielkanocny lub podarki, za 
pomocą cykorii, łupin cebuli, kory dębowej lub olcho-
wej czy brzozowej. Ulubionymi kolorami jajek do dzisiaj 
są czerwony i niebieski oraz zielony i brązowy.

W Wielki Piątek młodzież nawzajem smaga się po 
nogach jałowcowymi rózgami z rana. Tego dnia obo-
wiązuje ścisły post, w który spożywa się tylko suchy 
chleb i ziemniaki bez okrasy. Jest to też dzień wielkich 
porządków. Chłopcy chodzili z klekotkami lub jeszcze 
głośniejszymi terkotkami i robili hałas, oznajmiając tym 
samym o żałobie, powtarzając czynność również na-
stępnego dnia.

Wielka Sobota była dniem, kiedy rozpalano nowy 
ogień za pomocą drewna cierniowego i tarniny, po 
czym święcono płomień a węgielki z niego zabierano 
do domostw i podpalano domowe ogniska. Przepalo-
ne węgliki służyły tez ludowi do kreślenia magicznych 
krzyży na drzwiach chat i stajen, broniąc do nich przy-
stępu złym demonom. W tym samym celu przybijano 

do drzwi kujące ciernie. W tym dniu teraz, jak i kiedyś 
święci się pokarmy. Jednym z ważniejszych obrzędów 
Wielkiego Tygodnia było obmywanie się w wodach je-
ziora lub rzeki by w ten sposób uwolnić się od chorób 
oczy lub skóry. Woda nabierała magicznej mocy o pół-
nocy a traciła wraz ze wschodem słońca.

Niedziela Wielkanocna kojarzy się oczywiście ze 
smacznym jedzeniem. W licznych domach jeszcze 
przestrzega się postu, więc tam na stół podawano ryby 
prażone i śliwki z kluskami lub prażnicę.

W poniedziałek rano oczywiście przychodzi pora na 
dyngusa. Młodzi chłopcy i nastolatkowie smagają po 
nogach dziewczęta i młódki brzozowymi gałązkami. 
Z nadejściem dëgusa chłopcy nachodzą wczesnym ran-
kiem chałupy, by wśród okrzyków: Dëgu, dëgu, po dwa 
jaja, a chto nie dô, tego prają, wychłostać leżące jeszcze 
w łóżkach dziewczyny i młode mężatki. Dziewczęta na 
ogół chętnie znosiły takie chłosty, bo im więcej zostaną 
posiniaczone, tym większe rzekomo powodzenie osią-
gną u chłopców.

Źródło: magazynkaszuby.pl
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Kaszubska Wielkanoc
 Święta Wielkanocne zbliżają się cora zwiększymi krokami. Na Kaszubach przybierają one na 
intensywności w Wielki Czwartek.
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Najserdeczniejsze życzenia  
zdrowych, radosnych i spokojnych  

Świąt Wielkiej Nocy,
smacznego jajka, mokrego dyngusa,

a także odpoczynku w rodzinnym gronie.
Niech każdy z nas wykorzysta  

ten czas jak najlepiej.

Wójt Gminy Przodkowo 
wraz z pracownikami 

Przewodniczący Rady Gminy
i członkowie Rady

fot. freepik.com
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Przepisy
Świąteczne

Rolada pomidorowa z nadzieniem Cytrynowa tarta

Składniki:
• 3 jajka
• 125 ml ciepłej wody
• 10 pomidorów suszonych
• 5 łyżek mąki pszennej
• 1 łyżka słodkiej papryki
• 2 łyżki koncentratu pomidorowego
• 1 łyżka oliwy z suszonych pomidorów
• szczypta soli
• 1 łyżka kaparów
• 1 łyżka przyprawy włoskiej
• 125 g ziołowego serka do 

smarowania
• szczypta chili
• 1 limonka
• 2 ząbki czosnku

Przygotowanie:
Żółtka oddzielamy od białek. 
Żółtka ubijamy mikserem dolewając 
stopniowo ciepłej wody. Następnie 
dodajemy słodką paprykę, koncentrat 
pomidorowy oraz posiekane drobno 
suszone pomidory i olej. Całość 
miksujemy, dodajemy mąkę i dalej 
miksujemy do uzyskania gładkiej 
konsystencji.
Białka ubijamy na sztywno 
z odrobiną soli. Masę dodajemy do tej 
z pomidorów i delikatnie mieszamy 
łyżką, doprawiamy trochę solą. 
Gotowe ciasto wykładamy na blachę 
z piekarnika, wyłożoną papierem do 
pieczenia, i pieczemy w 180 stopniach 
C rzez 10 minut. Po upieczeniu ciasto 
wyjmujemy z piekarnika i zostawiamy 
do ostudzenia.
Do przygotowania nadzienia rolady 
siekamy kapary, przekładamy serek do 
miski i dodajemy je do niego. Następnie 
dodajemy przyprawę włoską, chili, 
sok z limonki oraz posiekany czosnek, 
mieszamy całość dokładnie.
Ciasto odklejamy ostrożnie od papieru, 
smarujemy je dokładnie nadzieniem 
i zwijamy w rulon, najlepiej zawijać ten 
dłuższy bok. Gotową roladę owijamy 
folią spożywczą lub sreberkiem, 
rolujemy delikatnie kilka razy po blacie 
i chowamy do lodówki na godzinę.
Przed podaniem rolady na stół, kroimy 
ją w około 2 centymetrowe plastry.
fot. przepisy.pl

Składniki na spód:
• 120 g miękkiego masła
• łyżeczka soli
• 80 g cukru pudru
• 30 g mąki migdałowej
• 220 g mąki pszennej
• 1 jajko

Składniki na beze:
• 100 ml wody
• 100 g cukru
• 4 białka z jajek

Składniki na krem cytrynowy:
• 60 ml śmietanki 36% UHT
• 200 ml mleka 3,2%
• 2 jajka
• 50 g cukru
• 30 g mąki kukurydzianej
• 30 g masła
• 1 żelatyna w listkach
• 2 cytryny

Przygotowanie:
By zrobić kruchy spód 
dodajemy do miski masło, 
cukier puder i ucieramy. 
Jak masa zrobi się gładka 
dodajemy sól, mąkę 
migdałową (można zastąpić 
ją pszenną w takiej samej 
proporcji) oraz jedno 
jajko, dalej mieszając 
do uzyskania gładkiej 
konsystencji. Dodajemy 
mąkę pszenną, krótko 
mieszamy tak by tylko 
składniki się połączyły, po 
czym odstawiamy masę do 
lodówki na godzinę.
Cytryny myjemy i ścieramy 
z nich skórkę na tarce 
z drobnymi oczkami lub 
tej części do robienia 
wiórek. Wyciskamy 
z cytryn sok. Namaczamy 
żelatynę, jeśli mamy tą 
w listkach. W garnku 
zagotowujemy śmietankę 
z mlekiem. W misce 
ucieramy żółtka z cukrem 
i mąką aż masa będzie 
jasna, po czym dodajemy 
do niej zagotowaną 

śmietankę z mlekiem, 
przy czym mieszamy 
całość energicznie. 
Całość przelewamy do 
garnka i jeszcze chwile 
podgrzewamy, cały czas 
mieszając. Po podgrzaniu 
zdejmujemy garnek 
z palnika, dodajemy do 
masy żelatynę, masło, 
skórkę cytryny oraz sok 
z niej. Mieszamy dokładnie 
całość i odstawiamy do 
ostygnięcia. Jeśli używamy 
żelatyny w granulkach 
należy dostosować jej ilość 
do ilości kremu, tak by nie 
stęgnął się na sztywno.
Schłodzone ciasto 
wyjmujemy z lodówki 
i cienko wałkujemy na 
wielkość blachy, w którtej 
będziemy je piec. Nastepnie 
blache wykładamy, 
włącznie z brzegami, 
ciastem i nakłuwamy całe 
widelcem. Pieczemy w 170 
stopniach C, przez 10-15 
minut aż zrobi się złociste 
i kruche. Upieczone ciasto 
odstawiamy do ostygnięcia 
po czym wlewamy do jego 
środka krem cytrynowy.
Do garnka wlewamy wodę, 
dodajemy cukier i gotujemy 
do powstania syropu. By 
sprawdzić, czy syrop jest 
gotowy zanurzamy w nim 
widelec i dmuchamy lekko. 
Jeśli z cukru powstały 
cienkie nitki, to znaczy, 
że syrop jest gotowy. Do 
miski dodajemy cztery 
białka, ubijamy do 
powstania piany, następnie 
cienkim strumieniem 
wlewamy syrop, cały czas 
mieszając. Całośc ubijamy 
na dść sztywna masę 
i przekładamy na górę 
ciasta.

fot. przepisy.pl

Roladki nadziane cukinią  
i mięsem mielonym

Składniki:
• 3 zielone cukinie
• 500 g mięsa mielonego (wołowe, 

wieprzowe lub drób)
• puszka krojonych pomidorów
• 100 g sera mozzarella potartego
• pęczek bazylii
• opakowanie placków tortilla
• 200 ml jogurtu naturalnego
• sos sałatkowy czosnkowy
• 3 łyżki oliwy z oliwek
• sól
• pieprz
• przyprawa do spaghetti bolognese

Przygotowanie:
W garnku rozgrzewamy oliwę 
i podmarzamy na niej mięso mielone, 
do momentu kiedy odparują 
wszystkie soki. Następnie wlewamy 
pomidory z puszki i doprawiamy 
według własnego uznania solą, 
pieprzem, przyprawą do spaghetti. 
Gotujemy około 4 minut, by sos 
zgęstniał, mieszając co jakiś czas.
Cukinię kroimy wzdłuż na cienkie 
plastry i posypujemy solą z obu 
stron, by zmiękła. Kiedy już się to 
stanie myjemy plastry pod bieżącą 
wodą lub wycieramy ręcznikiem 
papierowym z nadmiaru soli. Po 
tej czynności plastry osuszamy 
dokładnie i rozkładamy na desce 
obok siebie w małych odstępach. Na 
plastry nakładamy mięso mielone, 
posypujemy mozzarellą, układamy 
liść bazylii i zawijamy w rulonik. 
Placki tortilli kroimy na szerokość 
roladki i owijamy nią rulonik z cukinii, 
układając go następnie w naczyniu 
żaroodpornym. Postępujemy tak ze 
wszystkimi roladkami.
Jeśli uznamy, że chcemy dodać więcej 
sera można posypać nim roladki 
ułożone w naczyniu. Całość pieczemy 
w piekarniku nagrzanym do 200 
stopni C przez około 15-20 minut.
Z jogurtu i sosu czosnkowego lub 
ząbków czosnku robimy sos, który 
podajemy z roladkami. Porcja jest na 
około osiem osób.

fot. przepisy.pl
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Inwestycje drogowe Powiatu Kartuskiego
POWIAT | Zarząd Powiatu Kartuskiego w obecnej kadencji położył duży nacisk na poprawę bezpieczeństwa pieszych i kierujących pojazdami budu-
jąc, modernizując i remontując drogi, budując nowe chodniki i ciągi pieszo – rowerowe oraz przebudowując skrzyżowania, w tym 3 skrzyżowania  
w miejscowościach: Leźno, Czeczewo i Kiełpino budując tam ronda.

Rondo w Leźnie wybudowała firma HYDRO 
- MAG z Garcza za kwotę 2,28 mln zł. Powiat 
Kartuski pozyskał na to zadanie dofinansowanie 
z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg w kwocie 

951 tys. zł. oraz otrzymał pomoc finansową od 
Burmistrza Gminy Żukowo Wojciecha Kankow-
skiego w kwocie 300 tys. zł.

Rondo w Czeczewie wybudowało Przedsiębior-
stwo „DROMOS” Sp. z o. o. z siedzibą w Kartuzach. 
Wartość inwestycji to kwota 2 080 403 zł, z czego 
50% to dofinansowanie z Funduszu Dróg Samo-
rządowych.

W ramach planowanej przebudowy skrzyżowania 

wykonano:
- wzmocnienie i poszerzenie nawierzchni jezdni,
- budowę ronda o średnicy 14 m,
- budowę chodnika,
- budowę wysp dzielących kanalizujących i spo-

walniających ruch,
- budowę azylu dla pieszych,
- przebudowę zjazdów i skrzyżowań z drogami 

gminnymi,
- regulację i utwardzenie poboczy,
- budowę dwuetapowych przejść dla pieszych.

Rondo w Kiełpinie wykonała Firma MTM SA 
z Gdyni. Cała inwestycja kosztowała ponad 4,5 
mln zł, z czego Sejmik Województwa Pomorskiego 
przekazał 2 mln zł, Powiat Kartuski 1,6 mln zł, 
Gmina Kartuzy 655 tys zł., zaś Gmina Somonino 
270 tys zł.

Źródło: PF
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Andrzej Wyrzykowski Wójt Gminy Przodkowo
Bardzo się cieszę, że udało się rozbudować część dydaktyczną i zbudować salę gimnastyczną przy SP w Wilanowie. Zmodernizowaliśmy największe 

ujęcie wody w gminie – w Tokarach, przygotowaliśmy projekt, uzyskaliśmy dofinansowanie na poziomie 95% i rozpoczęliśmy realizację modernizacji 
ujęć wody i przepompowni kanalizacyjnych w gminie – bardzo ważny i duży projekt. Udało się wybudować kolejne ok 40 km dróg twardych za ponad 
30 mln zł, remizę OSP i garaż w Tokarach.

Moim celem jest budowa (z samorządami: wojewódzkim i powiatowym) ścieżek pieszo – rowerowych, tak aby dołączyć nas z innymi gminami. 
Jeżeli uda się pozyskać grunty to marzy mi się budowa pełnowymiarowych boisk piłkarskich (o nawierzchni sztucznej i naturalnej wraz z bieżnią lek-

koatletyczną). Będę chciał wraz z Radą Gminy rozbudować szkołę podstawową w Przodkowie i w Czeczewie. Wraz z rozbudową SP Przodkowo również 
powiększyć nasze przedszkole samorządowe. Doprowadzić do lepszego funkcjonowania połączeń komunikacji publicznej przebiegającej przez Gminę. 

No i praca ciągła to poprawa stanu dróg i sieci kanalizacyjnej wraz z oczyszczalnia ścieków.
Największym wyzwaniem tej kadencji było pozyskanie środków finansowych, aby utrzymać tempo rozwoju infrastruktury, co nie było rzeczą łatwą, biorąc 

w szczególności pod uwagę wszystkie problemy związane z czasem pandemii i covidu, który przypadł na ta kadencję i związane z tym wszelkie uszczuplenia finansowe budżetu gminy, 
bardzo wysoką inflację, która również pogorszyła kondycję finansową i możliwości samorządów, ale także i firm i mieszkańców. To wszystko na siebie się nałożyło i daje negatywne 
efekty w całej gospodarce do dzisiaj.

Kadencja dobiega końca, więc czas na podsumowania
POWIAT | W czasie mijającej kadencji obecni włodarze planowali, podpisywali umowy i realizowali rożne inwestycje. Poniżej prezentujemy 
krótkie podsumowanie kadencji.

Ubiegłe lata stanowiły nie małe wyzwanie dla lokalnych samorządów, nie tylko pod względem szalejącej inflacji ale również pod względem wybu-
chu wojny w Ukrainie, czy rządowych perypetii z Unią Europejską. W krótkim wywiadzie reasumujemy mijającą kadencję włodarzy gmin i miast 
z powiatu wejherowskiego, pytając o największy sukces, zmiany jakich by chcieli dokonać oraz największe wyzwanie z jakim musieli się mierzyć.

Michał Melibruda Wójt Gminy Chmielno
Z punktu widzenia finansowego najdroższą i najbardziej efektowną inwestycją była budowa bajpasa chmieleńskiego, czyli przebudowa ul. Brzozowej, Jesionowej i Ja-
śminowej. Inwestycja kosztowała 8 mln zł i stworzyła taką mini obwodnicę dla centrum Chmielna. Patrząc z punktu widzenia estetyki i bezpieczeństwa bardzo ważne 
były dwie inwestycje - dokończenie modernizacji największych osiedli w naszej gminie - ul. Akacjowa w Chmielnie i ul. Osiedlowa, Spokojna, Słoneczna i Kwiatowa 
w Miechucinie.

Cel na najbliższą kadencję jest jasny, pilny i bardzo ważny społecznie - to kompleksowa modernizacja sieci wodno-kanalizacyjnej na terenie gminy, z budową dwóch 
nowych ujęć wody, remontem kilku istniejących oraz rozbudową sieci wodociągowych i kanalizacyjnych, zwłaszcza do terenów znajdujących się poza aglomeracją.
Największym wyzwaniem było znalezienie punktu ciężkości pomiędzy spłatą zadłużenia a ilością inwestycji w gminie. Nadmierne pójście w którąkolwiek z tych stron 

spowodowałoby albo brak inwestycji czyli zahamowanie rozwoju, lub powiększenie zadłużenia, które i tak było wysokie na początku tej kadencji. Uważam, że osiągnęliśmy 
złoty środek poprzez zmniejszenie zadłużenia w tej kadencji o 24% tj z 18,5 mln zł do 14 mln zł oraz wykonanie rekordowej ilości inwestycji za prawie 44 mln zł.

Mieczysław Gołuński Burmistrz Kartuz
Największym sukcesem minionej kadencji jest dla mnie wywiązanie się z obietnicy oczyszczenia kartuskich jezior. Nasi mieszkańcy czekali na ten moment 

kilkadziesiąt lat. Pozyskaliśmy na ten projekt ponad 51 mln zł dofinansowania ze środków unijnych. Rekultywacja kartuskich jezior była olbrzymim przedsię-
wzięciem, pierwszym tak wielkim, kompleksowym i pionierskim w Polsce. Bardzo nas cieszy, że wybudowana w ramach projektu infrastruktura turystyczna 
i promenady nad jeziorami Klasztornym Małym i Klasztornym Dużym cieszą się olbrzymią popularnością. Przed nami kolejne wielkie wyzwanie – budowa 
kąpieliska nad jeziorem Klasztornym Dużym.

Robimy wszystko, by w naszej gminie żyło się jak najlepiej, ale też, by chętnie przyjeżdżali do nas turyści. Uważam, że już udało nam się zdziałać wiele 
dobrego, ale wciąż jest jeszcze wiele do zrobienia. Mamy bardzo ambitne plany na najbliższe lata. Już rozpoczęliśmy przygotowania do wielu inwestycji. Cały 

czas rozwijamy i będziemy rozwijać infrastrukturę drogową na terenach wiejskich – sukcesywnie poprawiamy stan naszych dróg gminnych, co już jest zauwa-
żalne w sołectwach. Kolejnym priorytetem będzie kontynuacja projektu rozbudowy sieci kanalizacji sanitarnej również na terenach wiejskich m.in. w Smętowie 

Chmieleńskim, Ręboszewie i Brodnicy Górnej. Podjęliśmy też działania, by rozwiązać problem śliskiej nawierzchni na kartuskim deptaku. Nie zamierzamy jej jednak 
wymieniać, bo wolimy pieniądze, które by to pochłonęło, przeznaczyć na inne, oczekiwane przez mieszkańców inwestycje.

Minione pięć lat było pełne wyzwań. Była to jedna z najtrudniejszych kadencji, które dotąd przepracowałem w samorządzie. Najpierw mierzyliśmy się z pandemią, nauką zdalną w szkołach, 
potem skutkami wojny w Ukrainie, a w jej następstwie rosnącą inflacją i pogłębiającym się kryzysem gospodarczym. Myślę, że wszyscy dobrze zdaliśmy egzamin z tego czasu - jako samorząd 
i społeczeństwo. Nauczyliśmy się funkcjonować i wspierać w trudnym czasie pandemii, a  gdy Rosja zaatakowała naszych sąsiadów, solidarnie ruszyliśmy z pomocą, otwierając swoje serca i domy. 
Staraliśmy się sprostać wszystkim wyzwaniom jak najlepiej i myślę, że daliśmy radę. Mimo tych wszystkich przeciwności, udało nam się oczyścić jeziora i wybudować piękne promenady, roz-
budować dwie szkoły, zmodernizować trzy przedszkola, wybudować blisko 30 km dróg, kanalizację w Łapalicach, Mezowie i Kosach, zbudować nowy stadion, zainwestować w infrastrukturę 
turystyczną, utworzyć Centrum Wsparcia Społecznego w Kartuzach i Wspólną Chatę w Kiełpinie.
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Wojciech Kankowski Burmistrz Żukowa
Trudno wybrać jedno zadanie, bo była to bardzo udana kadencja, a co roku na inwestycje wydawaliśmy kilkadziesiąt milionów złotych. Jeśli musiałbym, 

wybrać jedną inwestycję, to myślę, że byłaby to rozbudowa szkoły w Baninie. Zadanie, którego koszt przekroczył 28 min zł, a na które pozyskaliśmy 2 
dofinansowania o łącznej wartości ok. 15 min zł.

W mijającej kadencji duży nacisk położyliśmy na rozbudowę bazy oświatowej, w kolejnej chwielibyśmy postawić przede wszystkim na budowę dróg 
i już nad tym pracujemy. Za nami procedury przetargowe dla zadań w Żukowie (ul. Heweliusza i ul. Batorego) i Chwaszczynie (ul. Słowackiego i ul. 
Żeromskiego), a przed nami przetarg na ul. Pszenną w Baninie.
Myślę, że to ogromny przyrost Mieszkańców, bo to nie tylko wyróżnienie, ale i wyzwanie. W tej kadencji liczba Mieszkańców zwiększyła się o ponad 

6200. Wśród nich znaczna część to dzieci, którym trzeba zapewnić miejsce w szkołach. Rośnie również liczba kierowców, wiec i drogi muszą być odpowied-
nio przygotowane. Jestem jednak przekonany, że z tym wyzwaniem radzimy sobie dobrze.

Od reszty włodarzy nie otrzymaliśmy odpowiedzi na zadane przez nas pytania. fot. własność urzędów gmin

Tadeusz Kobiela Wójt Gminy Sierakowice
Rozpoczęcie w 2023 roku budowy nowoczesnego, wielofunkcyjnego centrum kultury w Sierakowicach o wartości przekraczającej 30 mln. zł
Przedmiotem poprawy powinny być wybrane, wybudowane wiele lat temu, ciągi pieszo-rowerowe wymagające ulepszenia i dostosowania do 

obecnych wymogów i standardów.
Jednym z największych wyzwań było pozyskanie dofinansowania na realizację budowy wielofunkcyjnego centrum kultury w Sierakowicach 

w wysokości prawie 16 mln. Zł

Bernard Grucza Wójt Gminy Sulęczyno
Mijająca kadencja to bardzo dużo zainicjowanych inwestycji, w szczególności w infrastrukturę oświatową oraz drogową. Udało się Nam pozyskać środki zewnętrzne na 
ich realizacje. W roku 2023 udało się nam pozyskać dofinansowania do inwestycji na terenie Gminy Sulęczyno w wysokości 10 507 325,00 zł. W połączeniu z dofinanso-

waniami otrzymanymi w 2022r. pozyskaliśmy łączną kwotę 28 278 900, 74 zł. Najbardziej osobiście cieszy mnie fakt, że w pozyskanych środkach są te przeznaczone na 
kontynuacje budowy nowego Gminnego Przedszkola Samorządowego w Sulęczynie, którego oddanie do użytku planowane jest na wrzesień 2025r. Ważną inwestycją 
dla Mieszkańców Sulęczyna i nie tylko, było kąpielisko gminne nad jeziorem Węgorzyno.  Aby ono powstało, walka o nie trwała od 2011 roku, aż wreszcie udało się 
i powstało w miejscu bardzo pięknym i urokliwym.

Potrzeby mieszkańców gminy są duże, a budżet niestety ograniczony. Na pewno poprawy wymaga infrastruktura drogowa, w tym droga z Sulęczyna przez Podjazy do 
Tuchlina. Ponadto uważam, że gmina powinna się rozwijać, a tylko dzięki tworzeniu nowych miejsc pracy dla mieszkańców w Gminie jesteśmy w stanie zachęcić młodych 

ludzi, aby się tutaj osiedlali i zakładali swoje rodziny. Rozwój przedsiębiorczości to słuszny kierunek. Ponadto Nasza Gmina to piękna część Kaszub, która ma bogate walory 
turystyczne. Zrównoważony rozwój to kierunek, który powinna obrać.

Praca na stanowisku Wójta Gminy to codzienne wyzwanie. Nigdy nie jesteśmy w stanie przewidzieć, co przyniesie dzień i z jakimi problemami przyjdzie się Nam zmierzyć, Trudno 
jednoznacznie wskazać największe wyzwania, bo każde jest ważne. I te duże i te małe. Zaspokojenie potrzeb mieszkańców gminy jest bardzo trudne, bo każdy uważa, że to jego potrzeby są najważniejsze i po-
winny być realizowane w pierwszej kolejności. Jako gospodarz starałem się sprawiedliwie traktować wszystkie sołectwa i w miarę możliwości odpowiadać na potrzeby ich mieszkańców.

Konkurs obejmował 3 obszary działalności.
„Kultura i sztuka” w którym przyjęto następujące działania priorytetowe:
- organizowanie imprez kulturalnych na terenie Gminy Przodkowo,
- reprezentacja osiągnięć kulturalnych w kraju i za granicą,
 - kultywowanie i rozwój szeroko pojętej kultury kaszubskiej w tym literatu-

ry, muzyki, tańca i sztuki rękodzielniczej,
 - organizacja imprez kulturalnych, konkursów, przeglądów mających na 

celu rozwijanie poczucia przynależności do regionu Kaszub,
 - działanie i rozwój chórów, zespołów tanecznych i wokalno - instrumental-

nych oraz orkiestr na terenie Gminy.
„Turystyka i aktywny wypoczynek”:
- upowszechnianie turystyki kwalifikowanej wśród mieszkańców ze szcze-

gólnym uwzględnieniem dzieci, młodzieży oraz dorosłych w tym także osób 
niepełnosprawnych,

- organizacja imprez o tematyce turystycznej i krajoznawczej,
- wydawanie niskobudżetowych przewodników, informatorów, folderów 

i map turystycznych z zakresu krajoznawstwa i turystyki na terenie Gminy,
- projekty promujące ożywienie miejsc atrakcyjnych turystycznie i rozsze-

rzenie oferty turystycznej Gminy,
- wytyczanie i znakowanie tras turystycznych na terenie Gminy,
- opracowanie lokalnego produktu turystycznego.
„Kultura fizyczna, sport i rekreacja”, w którym przyjęto następujące działa-

nia priorytetowe:

- upowszechnianie kultury fizycznej, sportu i rekreacji, realizowane przez 
organizowanie imprez rekreacyjnych i sportowych o zasięgu lokalnym i po-
nadlokalnym, w tym dla osób niepełnosprawnych,

- wypoczynek dzieci i młodzieży w tym organizowanie aktywnych form 
wypoczynku dla dzieci i młodzieży podczas ferii szkolnych i w czasie wolnym 
od zajęć,

- szkolenie i współzawodnictwo sportowe dzieci i młodzieży,
- szkolenie i współzawodnictwo sportowe osób niepełnosprawnych.
Oferty na realizację zadań zgłosiło 16 organizacji, które łącznie złożyły 21 

projektów. Dofinansowanie przyznano na realizację 14 z nich na łączną kwotę 
45 tys zł.

Podczas spotkania, które miało miejsce w sali konferencyjnej Muzeum 
Pożarnictwa, umowy uroczyście podpisano i wręczono następującym orga-
nizacjom:

- KGW „Hopowianki” – 1 projekt;
- Stowarzyszenie Przyjaciół Szkoły w Czeczewie – 1 projekt;
- Stowarzyszenie na rzecz Kultury Kaszubskiej „Na Kraju” – 1 projekt;
- Stowarzyszenie Klub Sportowy „Przodkowskie Morsy”- 1 projekt;
- OSP w Kłosowie – 1 projekt;
- Polski Związek Niewidomych Okręg Pomorski - 1 projekt;
- Stowarzyszenie Rodzina Kolpinga w Pomieczynie – 1 projekt;
- Stowarzyszenie Przyjaciół Kaszubskiego Zespołu Pieśni i Tańca „Przod-

kowanie” – 2 projekty;

- Fundacja „Przepomocni” – 1 projekt;
- Kaszubskie Stowarzyszenie Sztuki i Rękodzieła – 1 projekt;
- Stowarzyszenie Aktywnie na Pomorzu – 1 projekt;
- Stowarzyszenie „Tacy Sami” – 1 projekt;
- UKS Orlik Przodkowo – 1 projekt.
Źródło: UG Przodowo

Podpisano umowy z OPP GMINA PRZODKOWO | Wójt Gminy Przodkowo Andrzej Wyrzykowski spotkał się z przedstawicielami  
organizacji pozarządowych, które w tym roku przystąpiły do ogłoszonego przez Gminę konkursu dla OPP.
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POWIATU KARTUSKIEGO
express

GKS Cartusia wygrywa ze Stolemem
PIŁKA NOŻNA | Drużyna z Kartuz podejmowała walczący o utrzymanie w lidze Stolem Gniewino. Mecz rozgrywano w Sopocie.

Zawodnicy z Kartuz rozpoczęli to spotkanie w na-
stępującym zestawieniu: 12. Mateusz Ryszewski, 3. 
Oscar Vidal, 4. Wiktor Rachwał, 10. Piotr Gryszkie-
wicz, 11. Kornel Przyborowski, 21. Jakub Poręba, 25. 
Paweł Wojowski, 33. Sebastian Deja, 77. Piotr Łysiak 
(C), 97. Jan Kopania,99. Mateusz Gułajski. Natomiast 
na ławce rezerwowych znajdowali się: 31. Jan Micha-
lak, 5. Łukasz Andrychowicz, 7. Oliwier Dobek, 9. 
Mateusz Trela, 22. Adam Tandecki, 44. Paweł Matejek.

W pierwszej fazie spotkania to Cartusia wywalczyła 
rzut karny, który wykorzystał Piotr Gryszkiewicz. 
Później karta mogła się odwrócić, ponieważ „jede-
nastkę” wywalczyli też goście. Choć ostatecznie ude-
rzenie Tomasza Kotwicy wybronił Mateusz Ryszew-
ski. Więcej bramek nie padło. Dlatego ostatecznie trzy 
punkty trafiły do GKS Cartusii.

Obecnie w tabeli grupy II trzeciej ligi GKS Cartusia 
Kartuzy zajmuje siódme miejsce.

Przemysław Schenk
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Już 5 kwietnia do Ostrowca Świętokrzyskiego uda-
dzą się Armin Wilczewski oraz Adam Kryszewski. 
Pierwszy z nich ma wiele sukcesów sportowych na 
koncie. W zeszłym roku został m.in.: wicemistrzem 
świata w kategorii do 79 kg, natomiast kilkanaście dni 
temu okazał się najlepszy na mistrzostwach Polski 
w kickboxingu Kick-light w kategorii do 79 kg. Tym 
razem podczas gali One Puch czeka go zawodowe 
wyzwanie w postaci Mateusza Leńskiego.

Natomiast drugi z reprezentantów Rebelii Kartuzy, 

Adam Kryszewski, był wybrany zawodnikiem roku 
Polskiego Związku Kickboxingu za 2020 rok, kiedy 
triumfował w wielu imprezach. Zdobywał m.in.: 
brązowy medal mistrzostw świata, złoty medal mi-
strzostw Polski w Płocku oraz tytuł najlepszego zawod-
nika Mistrzostw Polski Kick - Light.

Tym razem w Ostrowcu Świętokrzyskim podczas 
gali One Punch na jego drodze stanie Piotr Bulczyński.

Przemysław Schenk

Kartuscy wojownicy zawalczą 
w Ostrowcu Świętokrzyskim
KICKBOXING | Dwóch reprezentantów Klubu Rebelia Kartuzy jest awizowanych na zbliżającą  
się Galę Sportów Walki One Punch.

W Kaliszu Szymon Kamiński wal-
czył w Otwartych Mistrzostwach 
Kalisza. Tam okazał się najlepszy 
w kategorii młodzik. Na miejscu 
mógł liczyć na wsparcie m.in.: 
rodziców.
W Świecie nad Osą startowali 
kartuscy zawodnicy pod trenerską 
opieką Kingi Skrzypczak oraz Jarka 
Cyra. Gabriela Skrzypczak wygrała 
w kategorii młodziczki, a druga 
była klubowa koleżanka Rosia 
Cieślikiewicz. Natomiast trzecia 
była Roksana Wiśniewska, również 
z GKS Cartusia Kartuzy. Natomiast 
w młodzikach z dobrej strony po-
kazał się Kacper Tyczka, kończąc 
rywalizację na trzeciej pozycji.
Przemysław Schenk

UDANE ROZPOCZĘCIE SEZONU PRZEZ 
KARTUSKICH KOLARZY
KOLARSTWO | Za zawodnikami GKS Cartusia Kartuzy pierwsze starty w sezonie. Młodzi 
kolarze mają powody do zadowolenia.
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Kluczowy mecz przed szczypiornistami
PIŁKA RĘCZNA | W ramach 23 kolejki Ligi Centralnej zawodnicy KPR Autoinwest Żukowo podej-
mie na żukowskiej hali drużynę z Gorzowa. To arcyważny mecz w kontekście walki o drugie miejsce.

Warto przypomnieć, że pierwszy mecz w sezonie 
między tymi zespołami zakończył się wygraną Stali 
Gorzów 33-31. Podobny poziom sportowy przez obie 
drużyny widoczny jest w tabeli. Drużyna z Żukowa 
znajduje się na trzeciej pozycji z 39 pkt, natomiast 
Stal zajmuje piąte miejsce z dorobie 34 „oczek”, mając 
o jedno spotkanie więcej rozegrane od KPR-u, który 

w ostatniej kolejne okazał się lepszy od MKS Wieluń, 
wygrywając 35-29. 

Jedno jest pewne, w najbliższa sobotę o godzinie 18 
na Hali Widowiskowo-Sportowej w Żukowie żadna 
z drużyn nie odpuści i zgromadzeni kibice zobaczą 
zacięty mecz.

Przemysław Schenk
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